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Un Contact 3 en 1 : espace de rŽflexion, forum dŽmocratique et fen•tre sur le monde 

A nouveau ce numéro du Contact ne dément pas sa fonction de lieu de réflexion avec au fil de ces pages une 
controverse sur la violence dans les médias et un débat sur la légitimité de la chasse. 
En outre nos rédacteurs restent aussi attentifs à l’actualité et aux débats démocratiques qui en découlent. En 
effet, qu’il s’agisse du financement ou du rythme des études, les récentes préoccupations du monde estudiantin 
face au futur de l’enseignement universitaire en Belgique se retrouvent jusque dans les pages de ce Contact. 
Bien sûr l’ouverture sur le monde prônée par la Conférence n’est pas en reste puisque ce numéro discute aussi 
de problématiques plus internationales telles que la politique énergétique du Japon, la Politique Agricole 
Commune de l’Union Européenne ou encore un résumé de l’intervention du Lt. Colonel Poesen sur 
l’implication des F-16 belges en Afghanistan. 
A nouveau la Conférence Olivaint démontre son pluralisme d’intérêts, un pluralisme qui, j’en suis sûr, vous 
fournira, cher lecteur, de quoi satisfaire vos goûts. 

Jimmy Los 
Responsable Contact / Bureau 2014-2015 
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Universities and their declining 
budget: how will they manage in 

the future? 
 

'

Let us stand still for a moment and think about the 
times we live in. Western Europe hasn’t known war 
within its own borders for the last 70 years. 
Technology and science are evolving constantly. 
Healthcare has never been so good. Yet, not all is as 
good as it seems. We are still in an economic crisis, 
and those countries that are trying to evolve out of 
the crisis, have to pay extras to the European 
Union. But this is another story. I will focus on 
another aspect of our life that has been hit hard by 
the economic crisis. I am of course talking about 
our education system. Last Monday, two honorary 
rectors, Prof. Marc Vervenne and Prof. Bernard 
Rentier, gave a short speech at the Royal Military 
Academy about education and its problems of the 
future. 

What are the keystones of our education? 

We will first discuss what is important in our 
education. There are three movements in our 
current system, being education in its purest form, 
teaching other students. But what is teaching 
exactly? Is it just teaching courses to students? I 
think it isn’t, for it is so much more. Teaching is 
trying to change the way of life of the adolescents 
of our society. It is learning them to think critical 
about everything and not take everything for 
granted. It is letting learn to stand on their own feet 
and teach them some responsibility. But this task 
should not be done by the university or high school. 
All forms of education, from kindergarten to 
university have to contribute to this, but the most 
important factor in all of this are the parents. 
Parents these days rely too much on universities 
and education to teach their children everything 
about life. But we are drifting to far from our 
subject. 

A second movement is that of scientific research. 
This research is essential for our society to continue 
to evolve. In this research, liberty needs to be 
guaranteed. When universities start doing research 
for big enterprises, usually there will be contracted 
with strings attached to it, with for instance a fixed 
date by which the research should be successful, or 
they have to produce certain results. When these 
results are not met, the contract will be declared 
null and void, resulting in a loss of time, money and 
resources. 

A third movement is that of contributing to society. 
Most of these institutions contribute towards 
society by doing ground-breaking research in fields 
of medicine and engineering, or they have hospitals 
that are accessible to the general public. 
Furthermore, a lot of the universities hold events 
that profit the local environment and the attraction 
of a lot of students is a golden deal for the owner of 
shops and cafés in the city around the university. 

The decline in budget! 

The problem nowadays with these keystones is that 
they are shaking on their foundations, not 
physically because of an earthquake, but 
metaphorically. The origin of this ‘earthquake’ lies 
in the economic crisis we are still facing. All the 
governments of Western Europe have to make 
cutbacks in their budgets, and thus have to make 
tough decisions about which department gets how 
much money and why. As I said last time, making 
cutbacks now, is making cutbacks into our 
knowledge and creativity and is thus making 
cutbacks into our future. In the declaration made by 
our government, it is said that all institutions will 
receive less budget, going from defence to 
education. There is nothing we can do about the 
fact that the budget will drop, but there are certain 
measures we can take to safeguard our education 
from potential disaster. I will share with you the 
five measures, proposed by the two professors. The 
first part of the solution is to do more basic 
research. This one is fairly simple. Because of the 
high costs of advanced research and the high 
possibility of failure, this all combined with the 
manpower it takes the hours we would have to 
spend on the research. Therefore, it is wiser to first 
invest in basic research, so that our methods and 
techniques become faster and more cost-effective, 
so when we want to do advanced research, it will 
cost less, and take up less of our time. 
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A second part of the solution is the mentality of the 
staff and students. There must be a change in this 
mentality. Staff should stop squandering resources 
and both staff and students need to accept that 
travelling for school and work is necessary. 
Universities need to stop teaching all the possible 
courses, and need to focus on a few select courses, 
in accordance of course with the other universities. 
Our country isn’t that big, yet we have so many 
universities. These previous sentences are the third 
part of the solution. The fourth part is private 
funding. I know, it is contradictory with what was 
said in scientific research, but it doesn’t mean that 
we should accept every contract. We need to make 
smart choices regarding these contracts to make 
some money to fund the departments, yet we still 
need to maintain our liberty. An example is given 
by the economics department of KU Leuven. Their 
funding was decreased by the rector with 20%, yet, 
through private contracts and a mentality change, 
they were able to increase their original budget by 
300%. 

A fifth and final solution is simply working 
together. It may sound easy, yet it is harder then it 
seems, especially when the government starts 
intervening again. By working together, I see a few 
possibilities. First and foremost between the 
departments of one university. Pooling and sharing 
of resources is vital to stay competitive, and these 
days we see a lot of departments with the same 
equipment, which is just money wasted. Next is 
between universities on the same side of the 
language barrier. As said before, some universities 
need to drop some courses, and these courses 
should move to the other university, where again 
knowledge and equipment can be shared to obtain 
greater results. The third and hardest form of 
cooperation is across the language barrier, yet it 
already exists! But the problem is, that with the 
decrease in budget, this form of cooperation will no 
longer be funded, which puts this partnership on a 
slippery sloop. Al motives for the partnership will 
be taken away, because if the funding stops, the 
universities will have to play everything out of their 
own pockets. 

In this short reflection about our education system 
and its declining budget, I have tried to form some 
solutions to the problem. It is possible, but people 
have to want to change and embrace a new of 
thinking. Because standing still equals going 
backwards. 

Brecht Flamant 
Membre of the Olivaint Conference, 
expressing himself in a personal capacity. 
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Terug naar de essentie van een 
diploma : Studeren voor het leven 

EN met passie 
'

“Mijn studententijd, dat was 
de beste tijd van mijn 
leven”: het is een uitspraak 
die men af en toe wel eens 
hoort. Meestal verwijst die 
dan niet naar de lange uren 
die de persoon in kwestie 

aandachtig notities genomen had of die hij aan zijn 
boeken gekluisterd was tijdens de examenperiodes, 
maar wel naar herinneringen aan geniale avonden 
en al dan niet met drank gevulde nachten. Of, meer 
algemeen, bedoelt men soms de jaren van vrijheid 
zonder grote verantwoordelijkheid. Het maakt 
inderdaad allemaal deel uit van de charme van het 
studentenleven. Maar is het anderzijds niet spijtig 
dat het aspect van voor het eerst ondergedompeld te 
worden in de wondere wereld van internationaal 
recht, kwantumfysica of het menselijk brein een 
niet even onuitwisbare indruk heeft nagelaten?  

In dit licht werd er enige tijd geleden aan de KU 
Leuven geopperd om bepaalde opleidingen 
drastisch te hervormen. In plaats van twee 
examenperiodes met uitgebreide blok ervoor 
zouden er op een jaar vier periodes zijn waarin 
gedurende acht weken slechts één vak gegeven 
wordt, onmiddellijk gevolgd door een examen. Per 
dag wordt het aantal lesuren beperkt tot vier, met in 
de resterende tijd ruimte voor werkzittingen en 
interactie tussen student en docent. Bedoeling is om 
van ieder academiejaar vier echte 
ontdekkingstochten te maken, vier keer de student 
uit te dagen zich volledig te verdiepen in een 
bepaald domein onder begeleiding van experts in 
die materie. De idee is dat een dergelijke 
concentratie op één domein niet alleen meer inzicht 
en blijvende kennis zal opleveren maar ook een 
zeker enthousiasme zal creëren voor de betreffende 
materie. En is dit nu niet net wat een universitaire 
opleiding moet beogen?  

Het is een illusie dat, in het huidige systeem, de 
examenuitslag, het ‘aantal punten’, de werkelijke 
kunde van de student weerspiegelt. Examens zijn 
veeleer een bewijs van een goed 
kortetermijngeheugen dan van effectieve 
beheersing van een vakgebied. Leren voor een 
examen is als je voorbereiden voor een 
toneelvoorstelling: je leert op een korte tijd alles 
perfect uit het hoofd maar eens de voorstelling 
voorbij, mag je ze terug vergeten. In het nieuw 
voorgestelde systeem is dit helemaal anders: het is 
alsof je acht weken lang een toren bouwt die je 
vervolgens mag tonen aan je bouwmeester. In de 
loop van de jaren zal die toren misschien wel een 
beetje van zijn frisheid verliezen maar de 
fundamenten zullen stevig blijven bestaan.  

Waarom zou studeren niet leuk kunnen zijn? In de 
vijf jaren van mijn studententijd heb ik al veel 
straffe verhalen gehoord over de blok en 
examenperiode maar nog nooit heb ik iemand horen 
vertellen dat dit nu het toppunt was van het 
academiejaar. Het ging vooral over lange dagen en 
dikke cursussen, ijzeren discipline en tonnen stress. 
Maar hoe moet dat dan in het verdere leven? 
Blijvend studeren en bijscholen zal essentieel 
blijken in onze huidige professionele wereld. Het is 
op deze realiteit dat het nieuw voorgestelde systeem 
ons wil voorbereiden: het creëert dag na dag ruimte 
zowel voor zelfstudie als voor interactie met 
experts en nodigt uit om helemaal geboeid te 
geraken door een bepaald vakgebied. 

Toen wij kind waren, stelden wij tot vervelens toe 
vragen als: waarom is dit zo en niet zo? Hoe 
betreurenswaardig is het dan dat wij, wanneer wij 
volwassen worden en in staat zijn om het soms 
complexe antwoord op al die moeilijke vragen te 
begrijpen, in een onderwijsomgeving belanden die 
dit niet stimuleert! Dat studeren vaak een last wordt 
waarvan men de zin niet inziet.  Dat de doorsnee 
student bij het afhalen van zijn diploma nog slechts 
een fractie kent van de leerstof die de basis moest 
vormen van zijn latere beroepsleven, van zijn 
‘toren’. Dan liever het nieuw voorgestelde systeem 
dat de basis van de leerstof veel steviger zal 
verankeren en – wellicht nog belangrijker - passie 
en enthousiasme zal creëren voor wat het grootste 
deel van ons leven zal vullen. 

Benjamin Heymans 
Lid van het Olivaint Genootschap, 
 schrijvend ten persoonlijke titel. 
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Examens om de acht weken 
organiseren is geen alternatief 

voor het huidige systeem 
'

In deze korte uiteenzetting 
ga ik aantonen dat examens 
om de acht weken 
organiseren geen alternatief 
is voor het huidige systeem. 
De vraag die we ons moeten 
stellen is de volgende: welk 
systeem is het beste voor ons als maatschappij? 

Het huidige examensysteem in de meeste 
instellingen van hoger onderwijs is dat van de 
drievoudige examens. Examens in januari, juni en 
september (de vroegere tweede zit). Ten opzichte 
van enkele decennia geleden is dit al een opdrijving 
van de examenperiodes (tijd van de partieels). 

De student moet rendabel zijn 

Cumulatieve studie-efficiëntie, 
volgtijdelijkheidsvoorwaarden en tolerantiepunten 
zijn geen vreemde begrippen voor de student. Ook 
professoren moeten tegenwoordig rendabel zijn. 
Publiceren, publiceren en nog is publiceren. 
Daarnaast worden ze dan nog eens onder de loep 
genomen door de student-consument wat betreft 
hun kundig - of onkundig - lesgeven. Ik stel het hier 
wat karikaturaal voor. Ofschoon het ene voorbeeld 
al wat onschuldiger is dan het andere toch kan 
eenieder zien dat zich hier een kwalijke tendens 
veruitwendigd. De economisering heeft zich ook in 
ons hoger onderwijs voltrokken. Het opvoeren van 
examenperiodes is wederom een geval van een 
doorgedreven economisering. Wat is het volgende? 
De afschaffing van de algemeen vormende vakken 
zoals filosofie en geschiedenis? 

Het huidige systeem van examenperiodes vloeit 
voort uit de idee dat een student ‘tijd’ nodig heeft. 
Tijd om zich politiek te engageren, een eigen 
mening te vormen, een eigen referentiekader van 
waarden en normen uit te bouwen, talenten te 
ontwikkelen, etc. Laat ‘tijd’ nu net datgene zijn wat 
wordt afgenomen door de invoering van een 
dergelijk examensysteem. Een jonge geest heeft 
nood aan afwisseling. Van alles een beetje. Bij zo’n 
systeem zal de student onder een permanente druk 
komen te staan door op een bijna mechanische 
manier gedwongen te worden kennis te verwerven. 
Deze studenten zullen (of zijn) verworden tot 
volgzame schapen. Het nine to five studiesysteem 
laat immers geen tijd aan de geest om geprikkeld te 
worden door andere zaken dan dat specifieke 
studiedomein waar men in die periode mee bezig is.  

Vakidioten? 

Dit alles zal op korte termijn misschien wel leiden 
tot een verhoging van het percentage geslaagden. 
Desalniettemin zal de invoering op lange termijn 
nefaste gevolgen hebben. Wanneer men 
universiteitsstudenten de tijd ontneemt om 
geprikkeld en geboeid te geraken door de wereld, 
zal men een lichting – om het cru te zeggen – 
vakidioten afleveren. De maatschappelijke elite zal 
verschralen en er zal een shift plaatsvinden in het 
waarden - en normenkader. Wie kan dit nu willen? 

Jesse Van den Broeck 
Lid van het Olivaint Genootschap, 
schrijvend ten persoonlijke titel. 
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Oui, la violence diffusŽe dans  
les mŽdias influence les 
comportements sociaux 

 
Télévision, jeux vidéo, 
réseaux sociaux, films... 
Nous ingurgitons 
quotidiennement des 
images qui sont souvent 

inappropriées. 
Parallèlement, des 

statistiques font état depuis des décennies d’une 
hausse significative de la criminalité chez les 
jeunes. Alors, les médias sont-ils responsables de 
ces comportements violents qui semblent de plus en 
plus présents dans notre société? 

Les images de violence envahissent nos multiples 
écrans, téléviseurs, ordinateurs, tablettes, 
téléphones mobiles… Les enfants y sont de plus en 
plus exposés, parfois très tôt. A l'adolescence, un 
jeune a sans doute vu plus de cadavres dans les 
séries télévisés qu'il ne sera confronté à la mort tout 
au long de sa vie. Les évolutions technologiques 
rendent accessibles ces scènes de violence à tout 
moment et sur tout support numérique. 
Aujourd’hui, la question de l'éducation à l'image se 
pose donc avec acuité.  

Après l’analyse de 707 personnes, dont les 
habitudes télévisuelles ont été examinées sur un 
intervalle de 17 ans, il en est sorti que les 
adolescents qui passent le plus de temps devant le 
petit écran ont davantage de risques de présenter 
des comportements violents. 
Toujours selon cette étude, les statistiques 
démontrent que 28,8 % des jeunes qui ont regardé 
la télévision plus de trois heures quotidiennement à 
l’âge de 14 ans commettaient des actes agressifs. 

La consommation de contenus médiatiques violents 
a des conséquences néfastes sur le bien-être et le 
comportement des enfants et des jeunes. Elle peut 
susciter de la colère, des doutes, de l’irritation ou de 
l’angoisse. En outre, la consommation fréquente de 
contenus médiatiques violents, associée à des 
facteurs de risque personnels ou sociaux, augmente 
le risque que les enfants et les jeunes passent à 
l’acte.  

De plus, la violence utilisée dans les médias est un 

ingrédient de marketing puissant et les 
télédiffuseurs augmentent sans cesse les doses. Des 
chercheurs québécois ont compilé la progression du 
nombre d’agressions diffusées entre 1994 et 2003, 
une période où les directeurs de réseaux avaient 
promis de se réglementer et de diminuer leur 
appétit: les réseaux privés québécois ont augmenté 
les doses de 10 à 52 actes violents à l’heure en 9 
ans. Certains pourraient se défendre en plaidant 
pour une atteinte à leur liberté d’expression. 
L’interdiction de la violence dans les émissions 
pour enfants n’a aucun lien avec la liberté 
d’expression ou la liberté artistique, pas plus que le 
fait de retarder après 22 heures la diffusion de films 
violents sur les ondes publiques. Lorsqu’on impose 
une vitesse réduite dans les zones scolaires a-t-on 
déjà entendu des protestations ? Non, pour la 
simple raison que la sécurité des enfants est une 
priorité. 

En guise de conclusion, la violence dans les médias 
et les jeux vidéo affecte de manière non négligeable 
le comportement des jeunes. Et au nom de leur 
sécurité, les médias sont dans le devoir de limiter et 
de contrôler cette diffusion de violence.  

Enfin, terminons sur les mots d’Eschyle dans 
Agamemnon qui sont hélas toujours d’actualité : 
« La violence a coutume d'engendrer la violence.  »  

Amélie David 
Membre de la Conférence Olivaint, 
�V�¶�H�[�S�U�L�P�D�Q�W���j���W�L�W�U�H���S�H�U�V�R�Q�Q�H�O.
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Nee, het geweld in de media heeft 
geen invloed op sociaal gedrag 

 
Geweld is overal. Het 
nieuws staat vol met 
berichten over oorlog en 
geweld, films staan bol van 
moord en bloed en in vele 
videospelletjes is het nu 
mogelijk om anderen dood 
te schieten, zij het in een virtuele wereld. Geweld 
maakt deel uit van ons dagelijks leven en we lijken 
er amper bij stil te staan. Dit is eerst en vooral 
omdat we aan de vele berichtgevingen in de media 
over geweld zijn gewend geraakt. Maar is het een 
vicieuze cirkel? Worden we ook zelf agressiever of 
zelfs gewelddadiger door het dagelijks 
aanschouwen van gewelddadige taferelen?  

Of geweld in de media al dan niet invloed heeft op 
het gedrag in de maatschappij is een onderwerp dat 
al tot heel wat discussie en controverse heeft geleid. 
Het identificeren van de voornaamste media in deze 
context is aangewezen vooraleer deze vraag kan 
worden beantwoord. Deze media zijn voornamelijk 
televisie, internet en videospelletjes. Vooral het 
laatste wordt vaak in verband gebracht met 
agressief gedrag van jongeren, meer nog dan 
geweld in films of op het internet. Gewelddadige 
videospelletjes worden bijvoorbeeld vaak in 
verband gebracht met de schietpartijen in 
Amerikaanse scholen van de voorbije jaren. Maar 
ondanks het feit dat talrijke beschuldigende vingers 
naar de verheerlijking van geweld in de media 
wezen, hebben de befaamde “U.S. Secret Service” 
en tal van studies na verschillende analyses 
bewezen dat er geen link bestond tussen agressieve 
videospelletjes en de dramatische schietpartijen. 

Zo bestaat er discussie en onduidelijkheid over elke 
studie die werd gerealiseerd omtrent geweld in de 
media en de invloed ervan. Er zal altijd wel een 
studie zijn om een ander tegen te spreken. In de 
meeste studies is er daarentegen een steeds 
terugkerende tendens merkbaar: geweld in de media 
heeft slechts invloed op een heel klein deel van de 
mensen, vooral jongeren, die eraan worden 
blootgesteld. In het algemeen heeft geweld in de 
media geen impact op de criminaliteit in de 
samenleving in z’n geheel. Het verhoogt zeker de 
onverschilligheid ten opzichte van geweld, maar zet 
daarom niet per se mensen aan tot het gebruik 
ervan. 

Een perfect voorbeeld hiervan is het Verenigd 
Koninkrijk. Nergens in Europa kijken jongeren 
gemiddeld meer naar televisie of spelen ze meer 
videospelletjes dan in het Verenigd Koninkrijk. 
Toch zou er daar slechts in vijf à zes percent van de 
delinquente gevallen bij jongeren een relatie zijn 
tussen de misdaad en blootstelling aan geweld in de 
media, zoals gewelddadige videogames. Het betreft 
dus een zeer laag percentage, zeker als men daarbij 
rekening moet houden met andere factoren die in 
deze gevallen ook hebben geleid tot de misdaad, 
zoals opvoeding en stress. De redenen voor 
misdaad zijn vaak veel dieper te vinden dan in de 
media. Er zijn trouwens ook Engelse studies die 
beweren dat het spelen van videospelletjes de stress 
bij jongeren kan wegnemen en dus een positieve 
invloed kunnen hebben op hun sociaal gedrag. 

Men kan dus besluiten dat geweld in de media geen 
gedragsverandering veroorzaakt in de maatschappij. 
De talrijke beelden van geweld die men dagelijks 
opneemt in ons brein hebben de maatschappij 
onverschillig gemaakt. Verbazing en afgunst 
hebben plaatsgemaakt voor gewenning. Maar het 
maatschappelijk gedrag is er amper of niet door 
veranderd, ondanks de vele controverse. Iemand in 
een videospelletjes doodschieten is niet hetzelfde 
als een reële schietpartij veroorzaken. Simpelweg 
een causale link creëren tussen de twee is veel te 
eenvoudig en wordt door vele studies verworpen. 
Geweld is gewoon van alle tijden. Dankzij (of 
door?) talrijke media is het tegenwoordig heel 
toegankelijk, maar er is geen sprake van een 
vicieuze cirkel. Zeker, écht geweld lokt geweld uit. 
Beelden ervan en blootstelling aan geweld in de 
media echter niet. 

Brice Van den Meerssche 
Lid van het Olivaint Genootschap, 
schrijvend ten persoonlijke titel. 
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Laissons aux chasseurs, 
 ces amoureux de la nature, 

prendre soin de celle-ci 
 

Dans l’inconscient humain, 
la chasse a toujours été vue 
comme un acte immoral et 
cruel, un « sport » 

sanguinaire. 
Malheureusement, les 
nombreux Disney n’ont pas 

aidé à redorer le blason des chasseurs. 

A cela, grand nombre de chasseurs sortent l’excuse 
toute faite : «  la chasse est une tradition, on a 
toujours chassé et on chassera toujours ». Cet 
argument n’est pas recevable.  Le lancer de chats du 
haut du beffroi d’Ypres était une tradition 
remontant au XVe siècle, ce n’est pas pour cela 
qu’elle est légitime. Le manque d’information du 
public pousse de nombreux chasseurs à essayer de 
trouver un argument compréhensible pour tous. 

Cette question d’éthique décentre souvent le débat. 
La question n’est pas de savoir si la chasse est 
légitime par tradition, ou un certain devoir, mais 
soulève plutôt une autre question plus profonde. La 
chasse est-elle nécessaire ?   

Depuis le début du XXe siècle, l’homme a 
complètement modifié son environnement. Il coupe 
les forêts, crée des décharges à ciel ouvert, jette ses 
ordures dans la rue.  Les animaux sauvages n’ont 
plus peur de rentrer dans les villes et villages afin 
de trouver de la nourriture.  Toutes ces actions ont 
un impact considérable sur la chaîne alimentaire. Le 
taux de croissance du gibier explose, les ressources 
de nourritures étant foisonnantes. Cette croissance 
est aussi due au manque de prédateurs (eh oui, il 
n’y a plus de loups en Belgique). A Berlin,  10 000 
sangliers parcourent les rues de la ville. Des études 
ont montré que pour une population de 100 
sangliers (50 mâles et 50 femelles) entre 80 et 200 
marcassins verront le jour en un an. Sachant que le 
taux de mortalité naturelle est de 20%, nous 
compterons 3 ans plus tard plus de 1300 sangliers!  
Depuis 1985, la population de sangliers est ainsi 
passée de 6926 à 22000 individus et de 4850 à 
12000 pour les cervidés. 

Ces sangliers ne font que détruire les champs, 
manger les couvées d’oiseaux, diminuer les 
réserves de nourriture des autres animaux de la 
forêt. Ils rognent aussi les jeunes pousses d'arbres. 
Il faut donc pour rétablir un équilibre, et afin de 
préserver cet environnement qui nous est cher, 
éliminer régulièrement les animaux en surplus. Si 
nous voulons encore voir des faisans ou des cerfs, il 
faut établir des plans de tir contrôlés. Contrairement 
à ce que la majorité des gens pensent, un chasseur 
ne va pas tirer « sur tout ce qui bouge ». Des 
quantités d’animaux à éliminer sont calculées, et 
des amendes très importantes (en fonction des 
circonstances et des clauses particulières du conseil 
cynégétique, pouvant s'élever à plusieurs milliers 
d'euros) sont perçues en cas d’excès. De plus, un 
chasseur peut être poursuivi pénalement s’il tire un 
animal pour lequel il n'avait pas d'autorisation. Il est 
de notre devoir de nous occuper du biotope que 
nous avons complètement déboussolé.  

Le chasseur a donc la responsabilité de devoir 
corriger le tir, et de solutionner le problème que 
l'homme a causé. Car si la chasse est devenue une 
nécessité, c’est de notre faute. Il faut donc en 
accepter les conséquences.  La  Suisse  a  interdit la 
chasse dans certains cantons. Elle doit donc 
embaucher des professionnels, chasseurs de l’Etat, 
pour éliminer le surplus d’animaux. En Belgique, 
des gens sont prêts à le faire gratuitement et par 
amour de la faune, pourquoi l’interdire ? Laissons à 
ces chasseurs, qui sont majoritairement des 
amoureux de la nature, prendre soin de celle-ci. 

Je voudrais remercier Monsieur Jean Compère, 
�3�U�p�V�L�G�H�Q�W���G�H���O�¶�$�6�%�/���©�/�H���6�R�O�L�W�D�L�U�H���$�U�G�H�Q�Q�D�L�V » pour 
sa contribution à la rédaction de cet article. 

Aymeric Lannoy 
Membre de la Conférence Olivaint, 
�V�¶�H�[�S�U�L�P�D�Q�W���j���W�L�W�U�H���S�H�U�V�R�Q�Q�H�O.
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�3�R�X�U�T�X�R�L���O�D���F�K�D�V�V�H���Q�¶�D���S�O�X�V���G�H��
�U�D�L�V�R�Q���G�¶�r�W�U�H 

 

Si la chasse est une pratique 
qui existe depuis la nuit des 
temps et qui fût sans 
conteste nécessaire dans la 
réalisation de la chaîne 
alimentaire, elle n’a, à notre 
sens, plus de raison d’être 
(du moins en Belgique). Cela se traduit à l’appui de 
différents arguments.  

Tout d’abord, nous pouvons évoquer, à titre 
principal, l’argument selon lequel dans un monde 
où l’industrie alimentaire s’est, à tort ou à raison, 
extrêmement développée, la chasse n’est restée 
aujourd’hui plus qu’un loisir pour certaines 
personnes qui se « prétendent» amoureux de la 
nature. Elle perd, par conséquent, son caractère 
naturel et vital puisque la chasse n’est plus, dans 
nos régions du moins, une ressource qui permet à 
l’homme de se nourrir quotidiennement. C’est ainsi, 
que l’on peut donc s’interroger sérieusement sur les 
convictions de chasseurs qui avancent, entre autres, 
comme argument la proximité avec la nature que 
l’on retrouve dans cette activité.  

Ensuite dans la même lignée, ces derniers avancent 
également volontiers l’argument selon lequel la 
pratique de la chasse contribue à une régulation 
nécessaire de la faune. Pourtant, il est difficile de 
soutenir un tel argument quand on constate que 
dans les faits, le plus souvent, ce sont les chasseurs 
eux-mêmes qui élèvent et importent les animaux 
aux fins de pouvoir les chasser par après et dans le 
but d’avoir suffisamment de cibles vivantes. De 
surcroit, la faune est un milieu qui se régule et 
s’équilibre naturellement depuis des milliers 
d’années. Les prédateurs régulent les populations de 
leurs proies, et réciproquement. En effet, ces 
derniers ne sont jamais trop nombreux, sinon ils 
seraient contraints à mourir de faim du fait d’une 
insuffisance de proies. De nombreuses espèces 
s’autorégulent en fonction de la surface de leur 
territoire et de la quantité de nourriture disponible. 
Ceci permet également de mettre en exergue que la 
chasse est à l’origine d’un préjudice écologique non 
négligeable. En effet, elle a à la fois un impact 
quantitatif et qualitatif sur la faune. Quantitatif 
d’une part, tout d’abord de façon directe car elle 
joue sur le taux de mortalité des animaux et ensuite 

de façon indirecte car cette dernière engendre une 
perturbation de l’écosystème et du milieu de vie des 
animaux. Qualitatif d’autre part, car la chasse 
modifierait tant le comportement que l’état de santé 
des animaux.  

Quant à la question éthique face à cette pratique, il 
y a lieu de constater qu’il s’agit d’une activité 
ludique consistant à traquer et ensuite tuer les 
animaux. Sachant que les animaux sont des êtres 
pourvus d’un système nerveux, ceux-ci sont 
forcément sensibles et ressentent des sensations 
voire même à notre sens des sentiments. Dans le 
chef des chasseurs, on pourrait donc percevoir cette 
activité comme une démarche intentionnellement 
agressive et, par conséquent, y attacher une 
négation du caractère sensible de l’animal.  

Pour finir, les chasseurs en plus de ne représenter 
qu’une minorité ; cette pratique n’étant pas 
accessible à tous ; empêchent d’une certaine 
manière le développement d’autres activités 
collectives en plein air puisqu’il s’agit d’une 
activité dangereuse. On pense notamment à 
l’équitation, au VTT ou encore aux simples 
promeneurs. En effet, beaucoup hésitent à se 
balader pendant l’ouverture d’une chasse car ont 
peur d’être victime d’un accident, d’une balle 
perdue comme ce fût encore récemment le cas à 
Liège où un automobiliste et sa passagère ont été 
touché et ont heureusement survécu. D’ailleurs, il 
semble intéressant de constater qu’il s’agit d’un des 
seuls loisirs qui tue ou blesse des personnes qui ne 
sont ni des pratiquantes ni des spectatrices.  

En guise de conclusion, on évoquera l’hypothèse de 
chasseurs qui prôneraient la pratique de la chasse 
comme perpétuation d’une tradition, d’un certain 
esprit et d’une certaine culture. Outre la critique 
consistant à dire que cette tradition ne concerne 
qu’une certaine tranche de la société comme 
souligné plus haut, il est important d’admettre que 
toute tradition ne se perpétue pas obligatoirement et 
que l’évolution de la société doit tenir à en abolir 
certaine. Tel fût d’ailleurs le cas de l’esclavage et 
de la peine de mort. 

Guillaume Van Doosselaere 
Membre de la Conférence Olivaint, 
�V�¶�H�[�S�U�L�P�D�Q�W���j���W�L�W�U�H���S�H�U�V�R�Q�Q�H�O.
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Fukushima as creative destruction 
and peace vector 

 

 

The Fukushima disaster can be considered as a 
black swan according to the theory developed by 
Nassim Nicholas Taleb. It was a surprise and had 
(&still has) major effects. With hindsight, we know 
that the odds of this accident happening were not 
zero but it was not included into forecasting 
models. The situation at the Fukushima nuclear 
plant is complete disaster either for the people, for 
the economy and for the environment. Among 
many consequences, Japan closed all its nuclear 
plants and had to urgently find sources to replace 
30% of its energy mix: the scope becoming 
immediately international with wider geostrategic 
consequences of the crisis. Since then, the global 
nuclear industry faces an uncertain future, 
especially in light of revelations that Japan ignored 
several warnings that it’s plants would not support a 
major earthquake, adding further strength to the 
sens of a ‘deja-vu’ from Chernobyl catastrophes, 
when basic safety norms were not respected either.  

Import of LNG was the easiest and quickest move 
possible by Japan. Although Japan was the world’s 
biggest importer of LNG, it turned into an even 
bigger one. The LNG decision has, among others, 
two major impacts. The first one concerns 
geopolitics, as few countries are capable to deliver 
the amount of gas needed by Japan within a short 
period of time: Qatar, Australia, the United States, 
Malaysia or Russia. The other big shift concerns the 
climate. Gas emits one third of the carbon dioxide 
as coal and half that of oil. Instead of replacing 
nuclear energy with LNG, they could have 
imported oil or coal and the bill would have been 
dramatic for the climate. Even if nuclear emits less 
carbon dioxide than gas, it’s better to have LNG 
than oil or coal in order to protect the environment.  

The nuclear shutdown contributed to deteriorate the 
Japanese trade deficit of $112 billion in 2013. As 
the price for the economy grew up, the government 
looked at ways to reduce the price, thus Japan and 

India have conducted a joint study on the pricing of 
LNG and called Singapore and South Korea to join 
their efforts to lower LNG prices through the 
formation of an « Asian LNG buyer’s club ». It was 
the first move toward an economic diplomacy of 
energy.  

Instability in the golf and geographic proximity 
forced Japan to deal with Russia, while Russia was 
looking for new buyers for gas shipped from 
Yamal. The Russian administration since Vladimir 
Putin first mandate had been promoting the trade of 
natural resources, while placing them under 
national control. The formidable economic growth 
between Russia and Japan is an improbable 
investment story. Technically, these two countries 
are still in a state of war since there has been no 
conclusive peace treaty signed after the World War 
II. The Joint Declaration of 1956 claiming the state 
of war was ended and friendly relations restored 
includes an article about further negotiation to 
conclude a final peace treaty in order to resolve the 
territorial dispute over Kuril Islands. Every time the 
Japanese government faced domestic issues such as 
economic or demographic crisis, raising the card of 
the territorial dispute was a good opportunity to 
elude those difficulties through the creation of a 
national union around this territorial dispute. This is 
also not specific to the Kuril Islands but also relates 
to disputes with China, Korea, or Taiwan for 
example. It was the best way for the Japanese 
government to show their leadership.  

At the same time, Japan’s companies own 30% of 
Sakhalin I and 22.5% (12.5+10) of Sakhalin II. Due 
to the seismic activity in the area, it is very 
complicated to build a pipeline between Russia and 
Japan, therefore, strengthening the need for LNG 
infrastructures and thus promoting Japanese 
investments in Russian Far east. In 2010, Japan 
imported 93.48 billion cubic meters of LNG, 
included 8,23 from Russia. In 2013, it rose to 119 
billion cubic meters imported with 11,6 from 
Russia. It means Japan’s imports of Russian LNG 
skyrocketed to 29% while the general growth for 
the same period was only 21.4%. Russia views 
Japan as a suitable economic partner, which can 
help in several sectors: investments in oil and gas 
sector, aircraft manufacturing, electronics, medical 
services. 
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This economic trend was reinforced by a warming 
of political relations. This diplomacy is not only 
economic. Russia is the third country to have 2+2 
meetings of the two countries’ foreign and defence 
ministers meeting with Japan after the US and 
Australia. Moreover, Japan is the first Asian 
country to have such talks with Russia. Japanese 
Prime Minister Shinzo Abe was one of the 65 heads 
of state or government in Sochi celebrating the 
opening of the Olympic Games. After five summits 
in less than a year, the two leaders have not met 
formally since February. On 9th November, for the 
first summit meeting since Sochi, their seventh 
bilateral meeting since Mr. Abe took office in 
December 2012, Shinzo Abe expressed his views 
on how to proceed to the negotiations on 
concluding a peace treaty reiterating his willingness 
to have a peace treaty between the two nations. This 
is of historical importance as Russia and Japan are 
pledging to resume talks on reaching a peace 
agreement since the end of World War II. 

In the case of Ukraine, Japanese measures toward 
Russia were mostly symbolic and were intended to 
show some solidarity with the decisions taken by 
the United States and the European Union. Tokyo 
has avoided any sanction directly affecting 
economic relations between Japan and Russia. 
Pragmatism is the key word of Japan-Russia 
relationship. 

Selling more energy to Japan and increasing trade 
between the two countries can be seen as a general 
move by Russia “Pivot to Asia”. This shift include 
the “deal of the century” signed with China in May 
2014 and confirmed by a second deal in November 
2014. This is a win-win situation for Russia while 
they are facing new challenges. On the one hand, 
American shale gas revolution is driving prices 
down while on the other hand Mexico decided to 
open its state owned energy market to private 
investment creating a call for investment among 
foreigners. All those events increase the 
competition between export countries at the benefit 
of the importer. It is the law between supply and 
demand. In the same time, Japan can be seen as the 
only major Asian power with which progress might 
be possible immediately. It’s a holistic approach. 

Due to the fact that it takes time to solve a conflict, 
and redesigning borders, Prime Minister Abe 
Shinzo has made national security a priority. This 
includes energy security for Japan, a country with 
few energy resources. Japan’s lack of energy 
sources is serious; nevertheless they managed to see 
opportunity within the difficulty. Moreover, M. 
Abe is looking for geographic security. Therefore 
Russia and Japan decided to focus and improve 
their economic ties on the one hand, while on the 
other they are acting diplomatically in order to 
solve their territory problem by reducing tension. 
The peace treaty would certainly help bind two 
countries, balancing China’s rise. 

Jérôme Fagelson 
Membre of the Olivaint Conference, 
expressing himself in a personal capacity. 

 
Une Politique Agricole Commune 

plus audacieuse 
'

'

L’essor du libre-échange a souvent été supposé 
porteur de croissance économique, de 
développement, voire même de pacification des 
relations internationales. De nombreux secteurs 
économiques restent cependant hostiles à cet essor, 
de par leur intérêt stratégique. C’est le cas du 
secteur agricole, où la résurgence de la volatilité des 
matières premières et le changement climatique 
font resurgir le concept de souveraineté alimentaire. 

Suite à la crise alimentaire en 2008, plusieurs 
émeutes se produits dans différents pays, 
provoquant une instabilité politique. Face à 
l’augmentation des prix des importations de 
produits agricoles, et aux restrictions d’exportations 
appliquées par certains pays comme l’Argentine, de 
nombreux pays (à savoir l’Arabie Saoudite, la 
Chine, la Corée du Sud, …) établissent de nouvelles 
stratégies d’approvisionnement alimentaire en 
procèdent à des achats massifs de terres agricoles. 
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La souveraineté alimentaire relève de la 
souveraineté de l’Etat, car elle lui permet en effet 
de se prémunir de toute dépendance vis-à-vis 
d’autrui lors d’un conflit armé. L’Etat peut alors 
organiser la distribution de cette richesse qu’est 
l’agriculture pour subvenir au besoin fondamental 
de ses citoyens qui est se nourrir.  

L’objectif d’une politique agricole est double : 
perfectionner les différentes techniques de 
production à l’intérieur des frontières, et s’assurer 
que la distribution des denrées alimentaires se fasse 
à un prix raisonnable. Les vertus que l’on accorde 
au libre-échange deviennent donc moribondes face 
au défi alimentaire actuel. Les nombreux blocages 
des négociations sur le domaine de l’agriculture à 
l’OMC nous montrent clairement que l’accès à 
l’alimentation soulève les convoitises de pays 
producteurs. L’agriculture revêt en effet un enjeu 
stratégique et économique majeur, dans lequel 
s’immiscent également des intérêts géopolitiques.  
Ces convoitises provoquent ainsi diverses guerres 
commerciales que se livrent les principales 
puissances exportatrices de produits agricoles, 
voulant chacun la maitrise des marché sur lesquels 
la demande est toujours en progression.  

Il est cependant intéressant de souligner qu’ici, ce 
ne sont pas les ambitions de l’Asie vers qui bascule 
le centre de gravité de l’économie mondiale qui 
retient notre attention, mais bien l’Amérique latine 
emmenée par le Brésil, qui est aujourd’hui devenu 
un géant agricole. Le Brésil met une pression 
énorme sur l’OMC, et ses revendications 
s’articulent principalement autour de 4 axes : 
l’accès aux marchés à travers la réduction des droits 
de douane, la suppression des subventions aux 
exportations, et la réduction des mesures de soutien. 
L’agressivité commerciale de ce pays concernant le 
secteur agricole repose à la fois sur la volonté du 
gouvernement de faire du Brésil  une grande 
puissance agricole, et également sur ses entreprises 
multinationales spécialisées dans l’agroalimentaire.  

Le grand théoricien du commerce international et 
de la théorie des avantages comparatifs, David 
Ricardo, disait : « Seuls des arguments presque 
irréfutables sur le danger de dépendre des pays 
étrangers pour une partie de notre nourriture, car 
c’est seulement dans cette optique qu’il peut y avoir 
discussion, devraient être avancés pour nous 
amener à restreindre les importations ». A l’heure 
actuelle pourtant, il existe un gros clivage entre les 

différents pays producteurs de denrées alimentaires. 
Nous avons d’un côté les pays émergents, dont la 
stratégie s’inscrit clairement dans une démarche de 
libre-échange. De l’autre côté, nous avons les Etats-
Unis, qui restent à cheval sur leur politique 
agricole, notamment avec le Fair Act 2008-2012 
qui soutient ce secteur d’activité.  

L’Union Européenne quant à elle reste bien plus 
conciliante sur sa politique agricole. En effet, 
depuis 1992, la PAC a été réformée à de 
nombreuses reprises par la Commission: réduction 
des subventions aux exportations agricoles, 
diminution des prix de soutien, …), démontrant 
ainsi sa volonté de déréguler ce marché. Ainsi, 
l’Europe a aujourd’hui volontairement désarmé son 
« arsenal » agricole, renonçant ainsi à sa 
souveraineté alimentaire, qui était pourtant le pilier 
majeur de la construction de la Politique Agricole 
Commune et de l’Europe pendant les années 1960.  

Sans changement d’attitude à ce niveau, c’est un 
pan entier de la puissance européenne qui disparait, 
et la conséquence risque d’être la suivante : le 
Brésil et les Etats-Unis auront en main le marché 
des matières premières agricoles, leur permettant de 
détenir à eux seuls l’arme alimentaire. 

Adil El Madani 
Membre de la Conférence Olivaint, 
�V�¶�H�[�S�U�L�P�D�Q�W���j���W�L�W�U�H���S�H�U�V�R�Q�Q�H�O 
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Intervention, Ç The involvement of 
Belgian F-16s above Afghanistan, a 
unique glance behind the scenes È 

 

The eighth of November, we had the opportunity to 
listen to a very interesting speech by Lt Colonel 
Poesen about the NATO mission ISAF and more 
specific the Belgian air force role in this mission, 
operation Guardian Falcon. In this article, I will 
give a summary what was said. 

Lt Colonel Poesen started like al professional 
soldiers did their briefings, by giving some 
information about himself. Most notable were his 
deployments to various combat theatres, such as 
Kosovo, the Baltic States and of course 
Afghanistan, as part of operation Guardian Falcon. 
He is currently a military adviser to the high 
representative of Belgium to the NATO. After his 
short description of his career, the Lt Colonel 
started immediately by giving an overview of the 
environment of Afghanistan. Next to the mountains 
and deserts, only a few parts of the country are 
suited for agricultural use. The farmers usually use 
these lands not only for food, but also for the 
production of opium. The resources for the 
production of opium, being the opium poppy, are 
found throughout Afghanistan, but mostly in the 
Southern provinces of the country, Helmand and 
the region of Kandahar. These fields full of opium 
poppies are one of the, if not the biggest, sources of 
income for the Taliban, who are still active in the 
region. The Belgian do not counter the production 
of opium. There are against it, but it is not in their 
mandate to destroy the fields, nor do we have the 
man and materiel present in Afghanistan to perform 
this task. But why are we there then? In the part 
discussed by Lt Colonel Poesen, we will see how F-
16’s, and multi roll attack aircraft in general, can 
still help the population of a region. We took a 
closer look at the region of Kandahar, where one of 
the largest airbases in the country was situated. The 
Lt Colonel showed us slides from before, where 
there was only one airstrip with one building and 2-

3 flights that took off per day. Inn 2009 that all 
changed. Kandahar airport became a major military 
airport with over 30000 serving personnel residing 
on the base, over 400 aircraft present at the airbase 
and 800-1000 flights leaving each day. The 
objective of the airbase was twofold, first and 
foremost it was a staging area for our attack aircraft 
to launch strikes against the Taliban. The second 
objective, equally important was the supply chain. 
Huge aircraft carrying tons of supplies took off and 
landed daily at the airport to bring much needed 
supplies to the weary troops. But our aircraft cannot 
attack Taliban at random, without thinking of the 
consequences for the environment and the people 
that might be present in the area. This brings us to 
the second part. 

In order for an attack to be launched, there has to be 
a certain threat present against the forces in the 
area. Therefor we consider two types of missions. 
There are those mission which are against pre-
planned targets, and there are those missions were 
our pilots just do patrols in the air, and when a 
ground force requires assistance, or spot a potential 
target on their observation systems, where after 
discussion with the legal adviser and going through 
the legal matrix to ensure that what we do is 
actually legal. This matrix is based on our own 
national laws, but also most international protocols 
that Belgium has signed, the Geneva conventions 
and humanitarian laws. This matrix, added with the 
excellent training our pilots receive, contribute to 
the fact that we have completed all our missions 
and objectives with 100 % efficiency, and that no 
body bags have returned from warzones. This is 
something Belgium can be very proud of. At the 
end, the Lt Colonel showed us footage taken by a 
drone of Belgian pilots engaging Taliban who were 
planting bombs on the road to ambush coalition 
forces. The Lt Colonel explained the entire 
procedure. 

After this briefing, we had time to ask a few 
questions. The most recurring topic was about our 
budget and how we would cope with it. The Lt 
Colonel expressed his own thoughts about the 
matter, but what was very interesting is that 
Belgium can’t decrease its military budget too 
much, as it will lose credit with NATO. 

Brecht Flamant 
Membre of the Olivaint Conference, 
expressing himself in a personal capacity. 
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articles n'engagent que leurs auteurs. En aucun cas la responsabilité de la Conférence Olivaint de 
Belgique a.s.b.l. ne pourra être invoquée. 
 
De artikels die in deze Contact zijn gepubliceerd werden geschreven in het kader van oefeningen in de 
journalistiek. De auteurs dragen de verantwoordelijkheid van hun artikels. In geen geval kan de 
verantwoordelijkheid van het Olivaint Genootschap van België v.z.w. ingeroepen worden 

 
MŽcenat & Sponsoring / Mecenaat & sponsoring 

'
En tant que centre interuniversitaire pour l'éducation politique des étudiants, y compris le sens civique 
et le service à la communauté, la COB bénéficie du soutien de: 
 
Als interuniversitair centrum voor politieke vorming van studenten, in o.a. burgerzin en dienst aan de 
gemeenschap, wordt het OGB gesteund door: 
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Notes - Notities 
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